



QK1831338

CODEN WEYAEI

# 卫生研究

WEISHENG YANJIU

2018年5月 第47卷 第3期

Volume 47 Number 3 May 2018

JOURNAL  
OF  
HYGIENE  
RESEARCH

2018.3



ISSN 1000-8020



中国疾病预防控制中心主办  
CHINESE CENTER FOR  
DISEASE CONTROL AND PREVENTION

万方数据



第二届全国优秀科技期刊二等奖  
第二届国家期刊奖百种重点期刊  
卫生部首届优秀科技期刊一等奖

# 卫生研究

2018年5月 第47卷 第3期

## 目次

### 论著

- 双酪氨酸致小鼠心肌损伤和炎症反应 ..... 张会, 杨玉辉, 颜彪, 等(345)  
二甲基甲酰胺对大鼠肝脏抗氧化能力及 PPAR mRNA 的影响 ..... 张蔓, 郑敏, 吴智君, 等(352)

### 达能营养中心青年科学工作者论坛

- 20世纪60年代初期中国出生人群糖尿病相关基因多态性 ..... 汪蒙, 宋超, 宫伟彦, 等(358)  
2010—2012年中国成年居民饮料消费状况分析 ..... 宫伟彦, 张妍, 姚业成, 等(367)  
2010—2012年中国6~17岁儿童早餐频度与营养状况 ..... 李荔, 徐培培, 杨媿媿, 等(373)

### 调查研究

- 2013—2015年北京市部分社区中老年人膳食质量状况及其与血脂血糖的相关性 ..... 林彤, 董晟祺, 甄杰, 等(378)  
广州市6~9岁儿童身体脂肪指标正常参考值的探讨 ..... 韦远欢, 张喆庆, 王珏, 等(384)  
2015年上海市售食盐中化学污染物评价 ..... 汪正园, 刘树国, 江迎冬, 等(391)  
2012年新疆5个监测点就业流动人口的中心型肥胖流行现状 ..... 张荣, 者炜, 廖佩花, 等(395)  
亚健康量表中医医生和护士的测量不变性 ..... 林少炜, 李煌元, 赵壁, 等(399)  
正交试验法分析手传振动测量影响因素 ..... 谢晓霜, 张敏, 何伶, 等(403)  
2016年深圳市大气PM<sub>2.5</sub>污染状况及其影响因素 ..... 牟敬锋, 樊静洁, 严宙宁, 等(406)

### 实验研究

- 矢车菊-3-O-葡萄糖苷对β淀粉样蛋白25-35致海马神经细胞损伤的干预研究 ..... 王舒敏, 谭艳, 卢豪, 等(413)  
转Cry1Ab和epsps基因抗虫耐除草剂玉米对三代繁殖大鼠子代的神经行为与认知能力的影响  
..... 郭梦凡, 韩超, 李岩, 等(419)  
孕期双酚A暴露对子代雌鼠青春期发育提前及下丘脑-垂体-性腺轴激素水平的影响  
..... 徐耿, 韩阿珠, 许诺, 等(425)  
桑叶水提物与醇提物对糖尿病小鼠的协同降血糖效应 ..... 鱼晓敏, 安馨, 鲁慧, 等(432)  
接骨木油对小鼠急性肝损伤的预防保护作用 ..... 鲁柏辰, 赵敏, 杨晓宇, 等(437)  
固相萃取-超快速液相色谱串联质谱测定食品中五氯酚 ..... 陈晓红, 潘胜东, 金米聪(440)  
浸入式固相微萃取-气相色谱-质谱法测定中草药液体保健食品中25种有机磷农药残留  
..... 马妍, 陈曦, 沈蕊, 等(446)  
食品和人体基质中典型全氟有机化合物国际比对考核结果分析及其在质量控制中的应用  
..... 王雨昕, 李敬光, 赵云峰, 等(453)  
硫酸钡对大鼠肾脏的损害作用 ..... 赵琳琳, 康惠文, 刘楠, 等(459)  
过氧化物酶体增殖物激活受体α基因在全氟辛酸致大鼠肝BRL-3A细胞氧化损伤中的作用  
..... 王力, 胡子瑛, 王伟业, 等(465)  
同位素稀释高效液相色谱串联质谱测定尿中肌酐 ..... 张续, 杜鹏, 杨艳伟, 等(471)

### 文献数据分析

- 中国人群细胞色素P450 2E1(CYP 2E1)基因多态性与胃癌易感性的Meta分析 ..... 米玉倩, 梁晓峰, 吴静(476)

## 调查报告

- 2012—2014 年吉林市丰满区居民健康素养水平及其影响因素 ..... 李艳宏,徐子彪,贾春迪,等(482)
- 石家庄贫困地区学龄儿童秋季维生素 D 营养状况评价 ..... 公维一,张之晗,周美琪,等(487)
- 基于手机 APP 法评估孕妇膳食营养摄入的方法学研究 ..... 于江帆,刘长青,杨振宇,等(491)
- 2014 年中国 15 省(自治区、直辖市)市售生畜肉中常见食源性致病菌污染状况研究 ..... 闫琳,裴晓燕,宋筱瑜,等(498)
- 2016 年河南省部分地市餐饮环节后厨环境及相关食品中单核细胞增生李斯特菌污染调查  
..... 炊慧霞,吴玲玲,李艳芬,等(502)
- 2006—2016 年北京市朝阳区自备井水总硬度变化 ..... 赵艳玲,张美云,郭春城,等(504)

## 综述

- 葡萄糖转运体 4 的定位、分布及影响因素 ..... 陈京昆,汪求真(507)
- 建立中国 n-3 长链多不饱和脂肪酸预防慢性非传染性疾病营养素参考值的证据研究 ..... 贾海先,邓陶陶,韩军花,等(512)

## 其他信息

- 《卫生研究》编辑委员会 ..... (357)
- 达能营养中心青年科学工作者论坛 ..... (377)
- 关于不法分子冒用我刊名义征稿行骗的提醒说明 ..... (431)
- 《卫生研究》投稿须知 ..... (见第 2 期封二)
- (本期责任编辑 高凌)

※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※

## 声 明

为适应我国信息化建设,扩大本刊及作者知识信息交流渠道,本刊已被《中国学术期刊网络出版总库》及 CNKI 系列数据库收录,其作者文章著作权使用费与本刊稿酬一次性给付。如作者不同意文章被收录,请在来稿时向本刊声明,本刊将作适当处理。

《卫生研究》编辑部

支持单位:深圳市疾病预防控制中心

深圳市慢性病防治中心

中国疾病预防控制中心职业卫生与中毒控制所

中国疾病预防控制中心环境与健康相关产品安全所

## 卫生研究

WEISHENG YANJIU

(双月刊·公开发行)

2018 年第 47 卷第 3 期

5 月 30 日出版

编委会主任: 陈君石

主 编: 段国兴

编辑部主任: 陈海峰

1972 年 1 月创刊

主管单位:国家卫生和计划生育委员会

主办单位:中国疾病预防控制中心

编辑出版:中国疾病预防控制中心营养与健康

所《卫生研究》编辑部

100050 北京市西城区

南纬路 29 号

电话/传真:010-83132376,66237264,

66237290

电子邮箱:wsyj2012@126.com

投稿平台:<http://wsyj.cbpt.cnki.net>

印 刷:北京朝阳印刷厂有限责任公司

发 行:北京报刊发行局

订 购:全国各地邮局

JOURNAL OF HYGIENE RESEARCH

Vol.47 No.3 May 30 2018

(Published Bimonthly)

Director of Editorial Committee: Chen Junshi

Editorial Office: Under the Auspices of the National

Institute for Nutrition and Health, Chinese

Center for Disease Control and Prevention

Mailing and Ordering Address: the Editorial

Office of the Journal of Hygiene Research, 29

Nanwei Road, Beijing 100050, China

Tel/Fax: 86-10-83132376,66237264,

66237290

E-mail:wsyj2012@126.com

<http://wsyj.cbpt.cnki.net>

中国标准连续出版物号:ISSN 1000-8020  
CN 11-2158/R

邮发代号:82-720

广告经营许可证:京西工商广登字 20170189 号

国内定价:14.00 元/册

国外定价:14.00 美元/册

CONTENTS IN BRIEF

- Dityrosine administration induces myocardium injury and inflammatory response in mice ..... Zhang Hui, et al. (345)
- Effects of N,N-dimethylformamide on hepatic antioxidant capacity and liver PPARs mRNA levels in rats ..... Zhang Man, et al. (352)
- Correlation of dietary quality and blood glucose and lipid of the elderly in the community in Beijing from 2013 to 2015 ..... Lin Tong, et al. (378)
- Reference values of body fat indices in Chinese children aged 6–9 years old in Guangzhou ..... Wei Yuanhuan, et al. (384)
- Assessment of chemical pollutant levels of dietary salt in Shanghai in 2015 ..... Wang Zhengyuan, et al. (391)
- Prevalence of central obesity among floating population employment in 5 surveillance sites of Xinjiang Uygur Autonomous Region in 2012 ..... Zhang Rong, et al. (395)
- Measurement invariance of sub-health questionnaire in doctor and nurse ..... Lin Shaowei, et al. (399)
- Field investigation on the influences of hand-transmitted vibration measurements during working with air wrench ..... Xie Xiaoshuang, et al. (403)
- Analysis on the pollution characteristics and influence factors of PM<sub>2.5</sub> in Shenzhen City in 2016 ..... Mou Jingfeng, et al. (406)
- Protective effect of cyanidin-3-glucoside against injury induced by amyloid protein  $\beta$  25-35 in primary cultured hippocampal neurons ..... Wang Shumin, et al. (413)
- Three-generation study on neuroethology and cognitive ability of genetically modified maize with *Cry1Ab* and *epsps* genes on the SD rats ..... Guo Mengfan, et al. (419)
- Effects of maternal exposure to bisphenol A during pregnancy on puberty in advance and hypothalamo-pituitary gonadal axis hormones level in female offspring ..... Xu Geng, et al. (425)
- Hypoglycemic effects of mulberry leaf extracts on diabetic mice ..... Yu Xiaomin, et al. (432)
- Protective effect of *Sambucus williamsii hance* fruit oil on acute liver injury in mice ..... Lu Baichen, et al. (437)
- Determination of pentachlorophenol in food by solid phase extraction-ultrafast liquid chromatography-tandem mass spectrometry ..... Chen Xiaohong, et al. (440)
- An automated direct immersion solid-phase micro extraction-gas chromatography-mass spectrometry (DI-SPME-GCMS) method for determination pesticides in liquid Chinese herbal health food ..... Ma Yan, et al. (446)
- Assessment and application for the results of global intercalibration study of typical perfluoroalkyl substances in foods and human matrices ..... Wang Yuxin, et al. (453)
- Renal damage of indium sulfate on rats ..... Zhao Linlin, et al. (459)
- Role of *PPAR $\alpha$*  in the oxidative damage of rat liver cells BRL-3A induced by perfluorooctanoic acid ..... Wang Li, et al. (465)
- Analysis of creatinine in human urine by isotope dilution high performance liquid chromatography/tandem mass spectrometry ..... Zhang Xu, et al. (471)
- Meta-analysis on association between genetic polymorphisms of cytochrome P450 2E1 and susceptibility to Chinese gastric cancer ..... Mi Yuqian, et al. (476)

**DANONE INSTITUTE CHINA Young Scientists' Forum**

- Distribution of the diabetes related gene variants among Chinese population born in early 1960s ..... Wang Meng, et al. (358)
- Beverage consumption among Chinese adults in 2010–2012 ..... Gong Weiyang, et al. (367)
- Relationship between breakfast and nutrition status study of children aged 6–17 in China from 2010 to 2012 ..... Li Li, et al. (373)

Address of Editorial Office: 29 Nanwei Road, Beijing 100050  
People's Republic of China

CONTENTS IN BRIEF

- Dityrosine administration induces myocardium injury and inflammatory response in mice ..... Zhang Hui, et al. (345)
- Effects of N,N-dimethylformamide on hepatic antioxidant capacity and liver PPARs mRNA levels in rats ..... Zhang Man, et al. (352)
- Correlation of dietary quality and blood glucose and lipid of the elderly in the community in Beijing from 2013 to 2015 ..... Lin Tong, et al. (378)
- Reference values of body fat indices in Chinese children aged 6–9 years old in Guangzhou ..... Wei Yuanhuan, et al. (384)
- Assessment of chemical pollutant levels of dietary salt in Shanghai in 2015 ..... Wang Zhengyuan, et al. (391)
- Prevalence of central obesity among floating population employment in 5 surveillance sites of Xinjiang Uygur Autonomous Region in 2012 ..... Zhang Rong, et al. (395)
- Measurement invariance of sub-health questionnaire in doctor and nurse ..... Lin Shaowei, et al. (399)
- Field investigation on the influences of hand-transmitted vibration measurements during working with air wrench ..... Xie Xiaoshuang, et al. (403)
- Analysis on the pollution characteristics and influence factors of PM<sub>2.5</sub> in Shenzhen City in 2016 ..... Mou Jingfeng, et al. (406)
- Protective effect of cyanidin-3-glucoside against injury induced by amyloid protein  $\beta$  25-35 in primary cultured hippocampal neurons ..... Wang Shumin, et al. (413)
- Three-generation study on neuroethology and cognitive ability of genetically modified maize with *Cry1Ab* and *epsps* genes on the SD rats ..... Guo Mengfan, et al. (419)
- Effects of maternal exposure to bisphenol A during pregnancy on puberty in advance and hypothalamo-pituitary gonadal axis hormones level in female offspring ..... Xu Geng, et al. (425)
- Hypoglycemic effects of mulberry leaf extracts on diabetic mice ..... Yu Xiaomin, et al. (432)
- Protective effect of *Sambucus williamsii hance* fruit oil on acute liver injury in mice ..... Lu Baichen, et al. (437)
- Determination of pentachlorophenol in food by solid phase extraction-ultrafast liquid chromatography-tandem mass spectrometry ..... Chen Xiaohong, et al. (440)
- An automated direct immersion solid-phase micro extraction-gas chromatography-mass spectrometry (DI-SPME-GCMS) method for determination pesticides in liquid Chinese herbal health food ..... Ma Yan, et al. (446)
- Assessment and application for the results of global intercalibration study of typical perfluoroalkyl substances in foods and human matrices ..... Wang Yuxin, et al. (453)
- Renal damage of indium sulfate on rats ..... Zhao Linlin, et al. (459)
- Role of *PPAR $\alpha$*  in the oxidative damage of rat liver cells BRL-3A induced by perfluorooctanoic acid ..... Wang Li, et al. (465)
- Analysis of creatinine in human urine by isotope dilution high performance liquid chromatography/tandem mass spectrometry ..... Zhang Xu, et al. (471)
- Meta-analysis on association between genetic polymorphisms of cytochrome P450 2E1 and susceptibility to Chinese gastric cancer ..... Mi Yuqian, et al. (476)

**DANONE INSTITUTE CHINA Young Scientists' Forum**

- Distribution of the diabetes related gene variants among Chinese population born in early 1960s ..... Wang Meng, et al. (358)
- Beverage consumption among Chinese adults in 2010–2012 ..... Gong Weiyang, et al. (367)
- Relationship between breakfast and nutrition status study of children aged 6–17 in China from 2010 to 2012 ..... Li Li, et al. (373)

Address of Editorial Office: 29 Nanwei Road, Beijing 100050  
People's Republic of China